
Entrevista amb Lluis Llach 
Liu is Llach va entrar al mon 

de la cançô el dia 21 de març del 
1967. Entrà a formar part del grup 
Setze Jutges, però molt aviat tin-
gué ocasió d ' actuar sol, fora del 
grup. Lluis Llach és dels cantants 
que es mantenen fidels al pais, a la 
seva cultura, a la seva llengua. A-
questa cultura i aquesta llengua, 
considerada per molts com a mino-
ritària i que per tant no és ni "ren-
table" ni "comerciar' ha donat a 
LIuis Llach el millor èxit que cap 
cantant ni català ni de la resta del 
estât ha pogut aconseguir: aglutinar 
més de cent mil persones en un sol 
recital, tal com va ser el que tingué 
Hoc al camp del Fútbol Club Bar-
celona. 

Què se n ha fet dels Setze Jutges? 
Jo no he marxat del grup 

Els Setze Jutges, per a m i el grup 
no stia dissolt. Mai hi ha hagut cap 
reunió de tot el grup per dir "nois 
això s'ha acabat, avui pleguem" 
S'ha acabat perqué moites de les 
"Yaies" fundadores varen anar a 
fer "ganxet", amb raó, ja que els 
agradava més això que pujar ais re-
móles deis cantants i per tant el 
sentit col-iectiu es va acabar. 

Al marge deis Setze Jutges que ha 
canviat en la canco, en "la nova 
caneó", tal com era anomenada 
en aquella època, al 1967?' 

Ha canviat molt, sobretot 
r esperii ja que en els Setze Jut-
ges hi havia molta diversitat d'opi-
nions i al llarg del temos va anar 
perdent la seva homogeneitat que 
tenia que era la defensa de la 
llengua i en canvi no es prenien 
decissions politiques conjuntes. En 
el grup hi havia molta varietat de 
pensament. 

Aixi, dones, la base comuna era la 
llengua? 

Sí, all i hi participaven gent 
I que era pràcticament ignorant, com 
! jo, i gent que tenia compromisos 

amb linies politiques molt diverses. 

Penses que seria factible, avui, reu-
nir tots els membres de la cançô, 
inelosos els Setze Jutges, per oferir 
un festival semblant al de Rock, en 
benefici a Etiopia, per exemple? 

No, no és possible. Saps, per 
qué, perqué son gent intel-ligent 
que si van deixar de cantar és per-
qué prengueren aquesta decissió. 
Jo no crec que l'Espinàs, per dir 
un cas, tingui ganes d'agafar una 
guitarra i tornar a cantar. 

Ni que siguí per Etiòpia? 
Evidentment jo ho faria per 

Etiòpia, com ho faria per Catalunya 
Xile o Bangla-Dech. Però no crec 
que tots ho fessin, a més considero 
que no s'eis hauria de propossar 
per estimacions. El dia que hagi di t 
prou, que s'ha acabat, després de 
quinze anys que fa més o menys 
que em vellugo en aquest món, per 
fer un festival d'amies jo diria que 
no, demaneu-me que faci un bon 
ganxet, un bon punt del revés, però 
això de cantar ja no. 

Ureus que la cançô, el teatro, o 
qualsevoi altre manifestació artisti-
ca ha d'estar subvencionada per les 
institueions? 

El que s'ha de subvencionar 
és la infraestructura que comporti 
el desenvolupament de l 'art. Hi ha 
arts que reaiment, si no s'els sub-
venciona no podrien viure avui dia, 
com per exemple l'òpera. Es bo 
que l'òpera existeixi. Les activitats 
artistiques que poden tenir vida 
pròpia, jo crec que subvencionar-
les han de tenir I ' infraestructura 

necessària i el que cal subvencionar 
són els camins de I'arribada al po-
blé de l 'art, això si tant com es pu-
gui. En principi sóc contrari a les 
subvencions per controlar. Tot el 
que sigui subvencionar dises en ca-
talà hi estic d'acord, en el que dis-
crepo és en el fet que es donguin 
diners a un cantant. 

Quina opinió et mereixen eis can-
tants que abans del 75 feien ban-
dera de l'idioma i ara canten en 
castellà donant l'excusa de que a 
més audiència, més mercat? 

Penso que aquesta gent són 
uns bons estudiosos del mercat, 
són bons comerciants, però com a 
col-laboradors del manteniment de 
la cultura catalana diria que no són 
tan bons. 

Lluis Llach és una persona fidel a 
la llengua i al seu pais, vol dir això 
que està per sobre de la qüestió 
comercial? 

Per sobre és una paraula que 
no m'agrada, més aviat és que sóc 
tossut. Hi ha gent que diu que sóc 
un herbivor, que sóc fidel, uns aitres 
que sóc un noi del pöble. Que faig 
pais. Jo sóc una persona normal 
que viu en aquest país i que per 
tant per pur egoisme defenso el 
meu país de la manera que crec que 
s'ha de defensar. Jo no sóc un na-
cionalista de pàtries i banderes, ja 
que quan penso en país penso en 
humans. Jo vuli la Ilibertat de Cata-
lunya perqué vuli la Ilibertat deis 
humans que hi ha a Catalunya. La 
ilibertat de Catalunya abstracta 
m' importa un " p i t o " penso que és 
una idea quasi faixista. En canvi 
la Ilibertat de Catalunya, amb sers 
humans, homes i dones, que neces-
siten la Ilibertat del seu poblé per 
ser més Iliures, aquesta si. Jo en 
aquest cas si sóc nacionalista. 

Com veus el futur de la cançô ca-
talana, o cantada en català, cara el 
mercat actual? 

Cara el mercat català molt bé, 
cara el mercat espanyol molt mala-
ment. Pel que fa a l'existéncia de 
la eancó catalana no em preocupa, 
ja que no pue creure que una co-
munitat culturalment Iliure renun-
ei al mitjà de eomunicació que és 
la cançô. Seria la primera vegada en 
tota la história del món. 

Sempre sou la mateixa gent. No hi 
ha noves veus? 

La manca d ' infraestructura 
que parlavem abans és l'excusa que 
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